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 المستخلص 
لفصيلة المنتمي لجنس الورد  من أفراد Rosa damascena Mill الدمشقي نبات الورد

ى بعض السكان المحليين إلنسبة و. منطقة الطائف والمدينة المنورة في السعوديةفي ينمو  .الوردية

 .دة وأوقات الحصاد وتكلفة الشراءالورد المديني من حيث الجووك بعض الفروق بين الورد الطائفي هنا

يستخدم الورد المديني بصورة  في حينمن الورد الطائفي  بصورة أساسيةوماء الورد  يستخلص الزيت

كافية  علمية توجد معلومات حيث أنه لاو .ضافته لمياه الشرب أو الشايإتم و مجففة حيث يأطازجة 

 إيجاد معلومات أكثرعنهذه الدراسة  استهدفتلذا  ،المدينةف وئفروقات بين الورد النامي في الطاعن ال

هذا لحفاظ على لالمديني والورد الطائفي  وراثي فيوالمحتوى الكيميائي والوصف الالشكل المظهري 

تم نباتين في الحقل و لمظهرية لتم دراسة الصفات ال بالنسبة للشكل المظهريه. وتحسين انتاجالنوع 

الجوهرية و الهامة كشكل  جد أن هناك بعض الإختلافاتبعض العينات لدراستها في المعمل. و   أخذ

أما من ناحية المحتوى . الأزهارعنق ومبيض الورقة و شكل وحجم وأيضا   شواك على الساقوحجم الأ

ن كل نبات عن طريق عمل فصل وراق لثلاث مكررات مالأالكيميائي فقد تم فحص مستخلصات 

. كروماتوجرافي ورقي وفصل كروماتوجرافي الطبقة الرقيقة  بالإضافة للفصل السائل عالي الكفاءة 

-يرسيتينورامنوسيد، ك-3-رسيتينويمثل ك، لوحظ وجود بعض المركبات المختلفة في كل نبات قدو

-3-وغلوكوسيد، كامبفيرولمون-7-مونورهامنوسيد، غوسيبتين-3-مونورهامنوسيد، ميريستين-3

فإن  بالإضافة إلى ذلك. المدينةورد في لم تظهر الطائف بينما ورد وجدت في التي مونوغلوكورونيد 

 الوراثيةالدراسات في و .4.5  بقدرالطائف ورد المدينة أعلى من  ورد رسيتين فييكوالتقدير الكمي لل

أظهرت . يالمدينو يثلاث مكررات من كل من الورد الطائف باستخدامSSR و  ISSRتقنيتي تطبيقتم 

يم يلتق  SSRوالثلاث مواقع المستخدمة في  ISSRمواقع المستخدمة في  التسعأن الدراسة  ههذ نتائج

ناء على ذلك فإن . وبهماالوراثية بين الورد النامي في المنطقتين كانت ناجحة في التفرقة بينة العلاق

 .الموقعين بين البيئية وراثي والاختلافاتلتنوع الناتجة عن اقد تكون لورد نوعي ا الفروقات بين
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                                                                Abstract 

Rosa damascena Mill. is a member of the genus Rosa L., which belongs to the family 

Rosaceae. In Saudi Arabia, this species is growing mainly in Taif and Almadinah cities. According 

to local people, there are some differences between Rosa damascena grown in Taif and those 

grown in Almadinah. Taif Rose  is used mainly for oil and water extraction, while Almadinah Rose  

is used for ornamentation and drinking with tea. Since there is no available scientific information 

about the differences between both Roses, this work was aimed to find more morphological, 

phytochemical and genetical details regarding to the differences between both Roses in order to 

reserve this species. In morphological studies the characteristics of both plants were examined in 

the field and in herbarium. There were some differences in the appearance. The distribution and 

shape of spines and prickles on the stem, the shape and size of the leaves, the size of the pedicel 

and gynoecium of flowers were the most useful treats. In chemical content, leaf extracts were 

examined from each plant by paper chromatography, thin layer chromatography and high-

performance liquid chromatography. This revealed that some compounds such as Quercetin-3-

Rhamnoside,Quercetin-3-monorhamnoside, Myricetin-3-monorhamnoside, Gossypetin-7-

monoglucoside and Kaempferol-3-monoglucuronide were detected in Taif Rose , whereas they 

were undetected in Almadinah Rose . In addition, the quantity of quercetin in Almadinah Rose  is 

higher than Taif Rose  with ratio Almadinah/Taif = 4.58. In molecular studies, simple sequence 

repeat (SSR) and inter-simple sequence repeat (ISSR) markers were applied to Almadinah and 

Taif Roses with three replicates from each location. The nine ISSR and the three SSR loci used in 

the current study have been successfully discriminated between both Taif and Almadinah Roses. 

In conclusion the differences between both location Roses might be related to some of the obtained 

genetic diversity and the environmental differences between both location. 


